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Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho a Pána Ježíše Krista  

Ž31,8Z tvého milosrdenství se budu radovat  a budu jásat, že jsi shlédl na mé pokoření. Vždyť ty víš, 

co sužuje mou duši 

Píseň 98 

Bože a Otče náš, ve tvých rukou je tento svět. To vyznáváme a to nás povzbuzuje. Děkujeme, že smíme věřit 
v tebe. Děkujeme za všechno, čím jsme. Děkujeme za život. Za to, že na nás pamatuješ. Děkujeme za 
všechno, co je dobré a krásné. Prosíme, abys odpustil to, co jsme nedokázali, co děláme špatně. Prosíme, 
abys nám ukázal, jak můžeme odpustit my sami. Prosíme, aby nám naši bližní také dokázali odpustit. Naše 
bytí zde se podobá tak často boji, prosíme tě o trpělivost, vytrvalost a rozpoznání, za co je dobré bojovat a 
co za to nestojí. Prosíme o požehnání této služby, o tvoji přítomnost. A 
 

1.čtení  J21,1-13 

Potom se Ježíš opět zjevil učedníkům u jezera Tiberiadského. Stalo se to takto:  

Byli spolu Šimon Petr, Tomáš, jinak Didymos, Natanael z Kány Galilejské, synové Zebedeovi a ještě dva z 

jeho učedníků. Šimon Petr jim řekl: „Jdu lovit ryby.“ Odpověděli mu: „I my půjdeme s tebou.“ Šli a vstoupili 

na loď. Té noci však nic neulovili. Když začalo svítat, stál Ježíš na břehu, ale učedníci nevěděli, že je to on. 

Ježíš jim řekl: „Děti, nemáte něco k jídlu?“ Odpověděli: „Nemáme.“ Řekl jim: „Hoďte síť na pravou stranu 

lodi, tam ryby najdete.“ Hodili síť a nemohli ji ani utáhnout pro množství ryb. Onen učedník, kterého Ježíš 

miloval, řekl Petrovi: „To je Pán!“ Jakmile Šimon Petr uslyšel, že je to Pán, přehodil si plášť – byl totiž 

svlečen – a brodil se k němu vodou. Ostatní učedníci přijeli na lodi – nebyli daleko od břehu, jen asi dvě stě 

loket – a táhli za sebou síť s rybami. Když vstoupili na břeh, spatřili ohniště a na něm rybu a chléb. Ježíš jim 

řekl: „Přineste několik ryb z toho, co jste nalovili!“ Šimon Petr šel a vytáhl na břeh síť plnou velkých ryb, bylo 

jich sto padesát tři; a ač jich bylo tolik, síť se neprotrhla. Ježíš jim řekl: „Pojďte jíst!“ A nikdo z učedníků se 

ho neodvážil zeptat: „Kdo jsi?“ Věděli, že je to Pán. Ježíš šel, vzal chléb a dával jim; stejně i rybu. To se již 

potřetí zjevil učedníkům po svém vzkříšení. 

Píseň  378 

2.čtení Ex 12,2-8 

„Tento měsíc bude pro vás začátkem měsíců. Bude pro vás prvním měsícem v roce. Vyhlaste celé izraelské 

pospolitosti: Desátého dne tohoto měsíce si každý vezmete beránka podle svých rodů, beránka na rodinu. 

Kdyby byla rodina malá a na beránka by nestačila, přibere si každý souseda, který bydlí nejblíže jeho rodiny, 

aby doplnil počet osob. Podle toho, kolik kdo sní, stanovíte počet na beránka. Budete mít beránka bez vady, 

ročního samce. Vezmete jej z ovcí nebo z koz. Budete jej opatrovat až do čtrnáctého dne tohoto měsíce. 

Navečer bude celé shromáždění izraelské pospolitosti beránky zabíjet. Pak vezmou trochu krve a potřou jí 

obě veřeje i nadpraží u domů, v nichž jej budou jíst. Tu noc budou jíst maso upečené na ohni a k němu 

budou jíst nekvašené chleby s hořkými bylinami. 

Milí bratři a sestry, 

Toto čtení má funkci připomenutí souvislostí Ježíšovy oběti, že on byl ten beránek, jehož krví jsme 
zachráněni, a dnes budeme potřebovat i motiv společného jídla, v tomto čtení je to jídlo velmi slavnostní, 
ale zabývat se budeme první snídaní na břehu, jídlem na úrovni špekáčků u ohně. Možná to není tak 
slavnostní. Ale možná je. Protože je to se vzkříšeným Pánem. A protože slavnost může být i u špekáčků.  

http://biblenet.cz/b/Exod/12#v2


Základem kázání bude však první čtení, to přináší téma, ke kterému mě to vždycky táhna. Možná, že vás ne, 

a měla bych se vám omluvit. To téma je:  Jak vydržet. Totiž když se stane cosi vážného, aktivizujeme 

všechny svoje schopnosti a síly a nadání, abychom to se ctí zvládli, ale co když to pak trvá dlouho? Jak to 

přestát, jak to přestát v důvěře a lásce? Přidržujeme se výhledu, že věci se lepší. Sledujeme procento 

nakažených, sledujeme reprodukční číslo, nebo už možná nemáme sil, sledovat to, a jen tak čekáme a 

snažíme se vydržet právě to, co je náš úkol. Zdá se mi, že vydržet je mnohem těžší než zabrat v konkrétní 

chvíli. Nemusíte se mnou souhlasit. Nesnáším čekání, zdá se mi neúnosné držet dlouho cosi, co je divné, 

nenormální, vyšinuté. Tak to máme my, neurotici.  

Proto mě tolik oslovuje závěr Janova evangelia. Učedníci, ta patra vyvolených, kteří zažili něco výjimečného, 

jsou opět skupinou pápěr, neví, co si mají počít. Co je důležité. Kde najít oporu.Jakto, že to nevědí?  

Asi polovina učedníků ztrácí čas u jezera Tiberiadského. Po tom, co v evangeliu předchází, to není jinak 
možné říct. Kdybychom brali v úvahu sled událostí, jak jdou za sebou v evangeliu, těžko bychom mohli věřit, 
že například Tomáš, po tom mimořádném zážitku, který končil mimořádným vyznáním „Pán můj a Bůh 
můj“, bude sedět u jezera a nevědět, co má dělat, bez energie, bez odvahy.  

Patří ke zvláštnostem vyprávění o vzkříšeném Ježíši, že to nejde zharmonizovat, ani časově, ani místně, Ježíš 
už zasahuje do života učedníků v tomto čase a prostoru odněkud, kde už čas a prostor nehraje roli.  

Anebo – a teď se ocitáme na břehu jezera Tiberiadského taky – neznáme to náhodou, přes všechny 
mimořádné události a ujištění, kterých se nám dostalo, se zase znovu dostáváme do letargie, síla došla, 
potřebujeme novou vzpruhu?  

Tedy učedníci jsou zralí na nějaký podnět. A dostává se jim ho, ovšemže je to Petr, ten energický člověk s 
vůdcovskými schopnostmi, trochu hrr, ale to se ukáže později jako vlastnost užitečná. Jediný Petr na to má, 
aby se zvedl a řekl, jdu něco dělat, už to tady nevydržím sedět a koukat.  

Ještě že se takový najde. Ostatní jsou vděčni, signál k akci, rada co dělat, je to jedno, co, hlavně něco, a lov 
ryb znají ... prostě „jdeme s tebou“.  

A šli. Něco sice dělali, ale bez výsledku, jaká škoda, když už se vzmohli k akci, když už Petr prokázal takovou 
sílu, že je vyburcoval, že to bylo bez výsledku. Jak blízký pocit: jak jsme se snažili a proč vlastně! Jestli na ně 
před tím padala deprese, tak teď už je jako deka.  

A svítá. Zase jedna noc za námi a jeden den před námi. Nyní se stane něco velmi nepravděpodobného. Je to 
tam napsáno, jakoby to bylo normální, Ježíš stál na břehu. Což u někoho, kdo zemřel, je velmi nezvyklé. 
Čtenář evangelia možná řekne, co by na tom bylo nezvyklého, je o celé o Ježíšovi. Avšak i pravidelný čtenář 
evangelia bývá v těžké krizi a vůbec ho nenapadne taková možnost, že by se mu mohlo něco takového stát, 
že by ho mohl potkat Kristus. A jenom chci připomenout slova z kříže, kdy dokonce i Ježíš ve chvíli nejtěžší 
řekne „Bože můj, proč jsi mě opustil“, říká, že je od Boha opuštěn, ale říká to JEMU, a to je právě to 
důležité, i v okamžiku, kdy se zdá, že Bůh je daleko, nedosažitelný, je nejvhodnější ho oslovit. Že je Bůh 
daleko, se zdává člověku, ale podle všeho Bůh nikdy daleko není. 

Stejně se chová i Ježíš, když je on sám tím, kdo by měl pomoct, ve chvíli, kdy jsou učedníci tak dole, jak to 
jen jde, se tam objevuje. Našim situacím se toto podobá v tom, že ho učedníci nepoznali.  

Unavení po noční zbytečné dřině slyší otázku „Přátelé, nemáte něco k jídlu?“ Nemají. Nemají nic k jídlu ani k 
ničemu jinému, jsou bezradní a utahaní, a tak na radu, aby hodili síť napravo, to udělají.... Snad že jsou tak 
neschopní myslet – nebo že by jim to připomnělo dávnou akci, když taky nic v noci neulovili a Pán Ježíš jim 
poradil, aby to zkusili znovu a sítě se pak trhaly pod množstvím ryb.... snad byla v tom slovu laskavá 
autorita… 

Jistěže to byla rada podobná jako kdysi před lety, když poslechli výzvu. Tenkrát se jim síť trhala pod 
množstvím úlovku, teď ji nemohli utáhnout. Tomu se člověk nediví, museli toho mít dost. 



Většinou se najde někdo, komu svitne. Tady to byl milovaný učedník, tomu to dojde dřív, jak už to známe ze 
scény běhu k prázdnému hrobu. Tam taky to byl on, kdo uvěřil dřív. Tady poznává Pána. Ale není to on, kdo 
by šel do akce, k tomu je hotov opět Petr, žádné překvapení. Je to on, co na sebe něco hodí a pokouší se 
běžet vodou. Kdyby si pamatoval, jak to dělat v tom krátkém okamžiku silné důvěry, mohl to vzít po 
hladině. Celé roky jsem si myslela, jaksi přemluvena ekumenickým překladem, že to Petr dělá proto, aby byl 
na břehu co nejdřív. Aby byl co nejdřív u Pána Krista. Jenže Petr… Petr, který zapřel. Snad to vypadá jako 
méně hrozné, než zrada Jidášova, dokonce i než činnost ostatních učedníků, kteří byli po celé mučení Páně 
někde zalezlí. Jediný Petr měl odvahu vystrčit nos, aspoň se přiblížit na nádvoří, kde za zdmi mlátili jeho 
Pána a přítele. Výsledek jeho odvahy bylo zapření. Možná by někomu proběhlo hlavou, že měl radši taky 
zalézt podle hesla „ kdo nic nedělá, nic nezkazí“. „Nevystupovat z řady“  však Petr nemá v povaze.  

V ekumenickém překladu čteme: „Jakmile Šimon Petr uslyšel, že je to Pán, přehodil si plášť – byl totiž 
svlečen – a brodil se k němu vodou.“Jakmile nahlédneme do překladu kralického, který dosti často věrně 
kopíruje originál, čteme takto: A Šimon Petr, jakž uslyšel, že Pán jest, opásal se po košili, (nebo byl nah,) a 
pustil se do moře.   

Pustil se do moře. Vrhl se do moře. Ani slovo o tom, že by se hrnul k Pánu. Pořád je za Petrem ta mlžná čára 
zapření. Černá skvrna v životopise. A teď si podrobně promítněme ten okamžik: Loď je 100m od břehu. Prý 
je to v Galilejském jezeře dost hluboko. Je nutné doplavat. Petr si na plavání zcela nesmyslně obléká svrchní 
šat, nemusíme si myslet, že byl před tím úplně nahý, měl na sobě cosi jako starověké spodní prádlo. 
Neslušné oblečení pro výjimečné setkání, dalo by se říct, ale na plavání by to bylo jistě vhodnější. 
Z vyprávění nevyplývá, že by byl na břehu dřív, než ostatní, kteří se plavili na lodi. Taky to by to nedávalo 
smysl, loď tam doklouže snadněji než plavec, který se plácá v oblečení, asi jakoby tam chtěl doplavat 
v taláru.  

Navíc se stále nabízí srovnání s Jidášem, který má taky řádnou skvrnu v životopise, a dopadl, jak víme, velmi 
špatně. Jidáš se sebou skoncoval  z pocitu viny a Petr? Ten chtěl utéct, to nebyla touha vidět Pána co nejdřív 
a být u toho řádně oblečen. To byla veliká hanba a snaha zdrhnout. Nebo byste se nechtěli vyhnout setkání 
s někým, koho jste zradili v jeho těžké chvíli? Jak je to krutě pochopitelné. 

Rozdíl mezi Jidášem a Petrem je v tom, že ten první vůbec nepočítal s odpuštěním a ten druhý se k němu 
dopracoval, chvála Pánu Kristu. Nebylo to zadarmo, ale o náročném rozhovoru mezi Ježíšem a Petrem si 
povíme někdy jindy.  

Po tom, co se dovídáme o Petrově podivné akci s oblékáním a vrháním se do vody, jaksi Petr mizí 
z hledáčku, už si jen můžeme představit, že se tam holt nějak doplácal, asi se mu nepodařilo odplavat 
někam bokem, důstojnost žádná, to nevadí, ale milost ho čekala na břehu, milost, teplo na osušení a jídlo.   

Všichni ostatní se dopravili s lodí na břeh i s úlovkem – a tam už je všechno připraveno. Je mi to velmi 
sympatické, jak se Ježíš stará o snídani, o jídlo, jak k tomu potřebuje něco z toho, co učedníci přinesli. Co by 
kdo pro mokré a utahané učedníky mohl lepšího udělat než je zavolat – Pojďte jíst. Je to zároveň 
svrchovaně normální a svrchovaně duchovní. Zároveň je to snídaně a večeře Páně. Jak dojde na společné 
jídlo, nepotřebují se učedníci už ptát, kdo to je. Z čí ruky si berou posilu a energii. Kdo ty ryby griloval. To se 
mi zdá na tomto příběhu nejlepší, jak se spojí přirozená potřeba člověka a úplně pochopitelná událost – 
snídaně po těžké práci s něčím, co přesahuje náš čas a prostor. Copak se nám to nestává, že v obyčejných 
věcech a činnostech, v běžných setkáních, zahlédneme křídlo anděla, ucítíme nějaký duchovní závan, 
pochopíme, že ruce, co to pro nás udělaly, byly ruce Kristovy..... 

A ovšem nechci přehlédnout Ježíšovu výzvu: „Přineste několik ryb z toho, co jste nalovili!“  Nezapomeňme, 
že sice to byl zázrak, ten úlovek, ale taky dost velká dřina. Takhle vypadá spolupráce Boha a člověka, každý 
přidá ten kus, který umí. A dobrá zpráva je, že Bůh neohrnuje nos nad naší prací. Přineste něco z toho, co 
jste nalovili, budeme z toho mít spolu skvělou snídani. Ovšem ten, kdo pro ty ryby skočil, byl Petr. Takže 
neutekl! Navíc je tu  poznámka, že unavení rybáři nemohli utáhnout síť, a tutéž síť utáhl teď Petr sám – 
nemohli bychom si pomyslet, že byl tak posílen tím, že jím zapřený Ježíš s ním stále počítá, nevyhodil ho, 
neřval na něho, že Petr už pochopil, že mu může být odpuštěno? A že z toho pramení parádní síla? A pak se 
všichni usušili a najedli a odpočinuli si.  



Co bylo na začátku – sklíčenost, a na konci je nová síla.  

Toto je příběh o tom, jak v úplné beznaději, když jsou vyčerpány všechny naše možnosti, přijde Kristus, 
ačkoli ho nečekáme a ani ho hned nepoznáme. Udělá právě to, co je potřeba. Jeho posila je na cestu, 
budoucnost není natřená na růžovo. Posila je však k nezaplacení. Amen.  
 

Varhany  

     oznámení   

Pane Ježíši, 

I my jsme unaveni jako tvoji první učedníci. Prosíme o posilu, děkujeme za ujištění, kterých se nám dostalo. 

Prosíme tě za ty, kteří žádná ujištění neslyší, protože k nim nedojdou, protože mají uši zavřené. Prosíme 

opět za ty, kteří mají na starosti pohřby a vyrovnávají se se smrtí těch, které znali.  Zase další zemřelí přibyli 

za minulý týden. Spoléháme na tebe, že ty jsi vítězem nad smrtí a máš ty všechny zemřelé u sebe, ale stejně 

vyznáváme, jak je to těžké, jak to na nás doléhá, ba drtí nás to. Prosíme tě i za ty, kteří pracují v pohřebních 

službách, a všechny, kteří pomáhají s vyřízením pohřbů, dnes tě prosíme, dej i jim dost sil, aby byli hodní a 

citliví a vydrželi být takoví.  

Pane Ježíši, únava je veliká a vidíme ji všude kolem sebe. Dej, prosíme, aby nákaza přestala být tolik 

ohrožující. Prosíme tě za země, kde se nákaza právě zhoršuje. Dej tomuto světu uzdravení. Dej tomuto 

světu svoji milost. Dej mu své požehnání. Zůstaň s námi, Pane, prosíme. A 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé.  Přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na 
zemi.   Chléb náš vezdejší dej nám dnes.   A odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům.    A 
neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého.   Neboť tvé jest království i moc i sláva na věky. Amen 

Jd21 uchovejte se v lásce Boží a očekávejte milosrdenství našeho Pána Ježíše Krista k věčnému 
životu. 

 Sestry a bratři, svěřuji vás dobrotě všemohoucího Boha i lásce jeho jednorozeného Syna i milosti jeho 
svatého Ducha. 

Ať je strážcem vašeho života, abyste chodili ve světle pravdy a aby se na vás naplnily jeho sliby;  
Jděte v pokoji a ať vás provází požehnání všemohoucího Boha Otce i Syna i Ducha svatého. A 

 Píseň  635 

 

 

 

 

 


